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21. juli 2016 

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut, skal jeg hermed fremlægge følgende spørgsmål 

til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål: 

1. Hvis man skal åbne op for salg af læskedrikke, som for eksempel sodavand og øl 

emballeret i ikke returemballage, hvilke konsekvenser kan Naalakkersusiut da forudse, 

det vil betyde for Nuuk Imeqs økonomi og beskæftigede? 

2. Har Naalakkersuisut planer om, at åbne op for salg af læskedrikke i engangs 

emballage, således, at Nuuk Imeqs monopol ophæves? 

3. Hvis de omtalte læskedrikke frigives til markedet, hvilke konsekvenser forventer 

Naalakkersuisut da det kan få for vores natur- og miljø? 

4. Har Naalakkersuisut overvejet muligheden for, at læskedrikke og øl i dåser kan 

begynde, at blive returnet på lige fod med flasker? 

5. Hvis læskedrikke og øl på dåse kommer under en returordning, hvilke viden har 

Naalakkersuisut om de mulige økonomiske konsekvenser? 

6. Hvilke konsekvenser påregner Naalakkersuisut det kan få for de næringsdrivende, hvis 

der indføres en returemballage system for læskedrikke og øl på dåser? 

 (Medlem af Inatsisartut, Anders Olsen, Siumut) 

 

Begrundelse: 

Det udbud der i dag findes af læskedrikke, der kan købes af forbrugerne, begrænses i dag af 

Nuuk Imeqs monopol. Når vi således sammenligner os med de lande, vi normalt sammenligner 

os med, så kan man for eksempel købe Pepsi, Sprite og 7-up uden nogen som helst restriktioner.  

Netop de nævnte læskedrikke sælges ikke i vore butikker, fordi der ikke anvendes 

returemballage til disse drikke. 

 

Årsagen hertil er den enkle, at Nuuk Imeq har monopol på produktion og dermed salg af 

sodavand i Vort Land, hvilket har medført, at sodvand og øl, som er på flasker, der er i 

returemballage i henhold til loven, kun må sælges i butikkerne.  
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Jeg mener klart, at tiden er løbet fra disse monopolordninger og man kan ikke længere tvinge 

folk til - på helt ensrettet vis - kun, at drikke bestemte læskedrikke; hvilket endog er til trods for, 

at den nuværende ordning med returflasker opretholder et miljøvenligt system og som 

selvfølgelig er positivt. 

 

Jeg ønsker, at mine spørgsmål besvares indenfor 10 på hinanden følgende arbejdsdage.  

 

 

 

 


